
Jezus	en	de	allochtone	vrouw	
	
Lezen:	4:1-9	
	
Intro	
Moslims	komen	we	in	de	Bijbel	niet	tegen.	Mohammed	leefde	immers	pas	600	jaar	na	Christus.	Als	
we	dus	willen	nadenken	over	de	vraag:	‘Wat	vraagt	God	van	ons	in	de	relatie	met	moslims?’	dan	
moeten	we	een	vertaalslag	maken	vanuit	Bijbelse	gegevens.		
Wel	vinden	we	overal	in	de	Bijbel	de	vraag:	Hoe	leven	we	ons	leven	als	volk	van	God,	als	volgelingen	
van	Jezus,	in	een	wereld	waarin	we	omgaan	met	mensen	van	andere	godsdiensten,	andere	volken.	
Hoe	verhouden	we	ons	tot	hen?		
Hier	een	sterk	voorbeeld:	Jezus	ontmoet	‘de	Turkse	vrouw	bij	de	bushalte’.	(tegenstelling	met	
Nicodemus).	We	ontmoeten	niet	een	godsdienst,	maar	mensen.		
	
Joden	en	Samaritanen,	wij	en	moslims	
In	het	bekende	verhaal	van	Jezus’	ontmoeting	met	een	Samaritaanse	vrouw	lezen	we	dat	zowel	die	
vrouw	als	(later)	de	discipelen	verbaasd	zijn.	Het	is	ongehoord	dat	Jezus	praat	met	een	Samaritaanse,	
en	dat	Hij	praat	met	een	vrouw	alleen.	Joden	gaan	namelijk	niet	met	Samaritanen	om,	staat	er	voor	
de	volledigheid	bij	(v.9).	De	vergelijking	met	onze	eigen	samenleving	is	helaas	niet	vergezocht:	
Nederlanders	gaan	niet	om	met	allochtonen.	Of	nog	scherper:	Christenen	gaan	niet	om	met	moslims.	
Zo	scherp	ligt	het	gelukkig	niet	altijd.	Maar	het	zijn	wel	2	verschillende	werelden.	Waarom	is	dat	
eigenlijk	zo?		
Misschien	valt	het	niet	mee	om	te	ontrafelen	wat	nou	het	probleem	is	-	of	het	uiteindelijk	gaat	om	
godsdienst,	cultuur,	politiek,	of	om	sociale	factoren.	Vergelijk	dat	eens	met	de	mix	van	factoren	die	
destijds	een	wissel	trokken	op	de	relatie	tussen	joden	en	Samaritanen	-	dan	zijn	er	opmerkelijke	
parallellen:		
*	Etnisch:	De	joden	verachtten	de	Samaritanen	om	hun	gemengde	afkomst.	Die	was	het	resultaat	
van	huwelijken	tussen	mensen	uit	het	noordelijke	rijk	van	Israël	en	Assyriërs,	die	na	de	val	van	
Samaria,	na	de	wegvoering	van	de	tien	stammen,	(721	v.C.)	naar	dat	gebied	werden	gebracht	(2	
Kon.17:	24-41).	-Allochtonen:	Zo	zagen	de	Joden	hen	nog	steeds.		
*	Godsdienstig:	Een	‘verdraaid’	geloof:	De	Samaritanen	hadden	hun	oude	afgodengodsdiensten	en	
allerlei	Kanaänitische	godsdiensten	vermengd	met	de	dienst	aan	de	God	van	Abraham,	Izak	en	Jakob.	
Ze	aanvaardden	de	Thora	en	kenden	ook	een	Messias-verwachting	(zgn.	Raheb),	maar	er	waren	ook	
belangrijke	verschillen.	Ze		hadden	hun	eigen	tempel	op	de	berg.	Samaritanen	werden	door	de	joden	
gezien	als	onrein.	Vergelijking	met	moslims	vandaag:	Islam	beroept	zich	er	ook	op	in	de	traditie	te	
staan	van	Mozes,	David	en	Jezus,	maar	de	kern	van	de	bijbelse	boodschap,	het	evangelie	van	Jezus	
dood	en	opstanding,	wordt	ontkend	door	moslims.	Twee	godsdiensten	–	gaat	het	om	dezelfde	God?	
Dat	is	een	ingewikkelde	vraag…	
*	Politiek:	er	bestond	al	eeuwenlang	spanning	en	strijd	tussen	de	twee	gemeenschappen.	Er	waren	
daarna	over	en	weer	moordpartijen	geweest	en	over	en	weer	ontheiligde	men	elkaars	tempels	tot	
zelfs	met	doodsbeenderen	toe.	In	de	tijd	van	Joh.4	verdachten	de	Joden	de	Samaritanen	ervan	dat	ze	
met	hulp	van	de	Romeinen	de	macht	wilden	overnemen.	
-Resultaat:	Joden	gingen	niet	met	Samaritanen	om.	Moslims	en	niet-moslims	gaan	in	ons	land	ook	
niet	zo	veel	met	elkaar	om.	‘Uit	elkaars	buurt’.	Heeft	de	gespannen	verhouding	met	onze	moslim-



medelanders	ook	niet	te	maken	met	zo’n	mix	van	oorzaken?	Wie	kan	nog	ontrafelen	of	het	
uiteindelijk	gaat	om	godsdienst,	cultuur,	politiek,	of	om	sociale	factoren?	
	
Waar	ging	het	mis….?	Tussen	Europa	en	de	moslimwereld	ging	het	niet	een	paar	weken	geleden	mis,	
maar	14	eeuwen	terug.	We	zijn	geen	vreemden	voor	elkaar,	vanwege	die	14	eeuwen,	maar	ook	
omdat	we	beide	over	God	spreken	–	net	zoals	de	joden	en	de	Samaritanen.	We	kunnen	elkaar	niet	
negeren.	We	zijn	geen	broeders	en	zusters,	maar	toch	wel	neven	en	nichten.		
	
De	rollen	omdraaien.	
In	de	gespannen	verhouding	tussen	joden	en	Samaritanen	gaat	Jezus	zijn	eigen	weg.	Niet	alleen	in	dit	
verhaal,	maar	ook	op	andere	plaatsen	waar	we	lezen	over	Samaritanen.	M.n.	De	barmhartige	
Samaritaan.	Vraag	is:	Broederliefde	–	alleen	voor	mijn	eigen	gemeente,	of	ook	voor	andere	kerken?	
Jezus	zegt:	zal	ik	je	eens	een	voorbeeld	geven	van	broederliefde…?	
	
Een	vrouw	stapt	op	haar	fiets	en	fiets	weg.	Vlak	achter	haar	hoort	ze	schreeuwen.	Ze	kijkt	om	en	ziet	
een	Marokkaans	uitziende	jongen	die	luidruchtig	achter	haar	aan	rent.	Des	te	harder	probeert	ze	weg	
te	komen	–	totdat	het	tot	haar	doordringt	wat	hij	roept:	ze	heeft	haar	portemonnee	laten	vallen	en	
hij	heeft	hem	gevonden.	Echt	gebeurd.	Wat	maakt	deze	anekdote	aansprekend?	De	onverwachte	
vriendelijkheid	van	die	jongen,	die	ons	bepaalt	bij	ons	vooringenomen	wantrouwen.	Je	zou	dit	het	
verhaal	van	de	barmhartige	Marokkaan	kunnen	noemen.	Want	heeft	het	niet	iets	weg	van	die	
bekende	gelijkenis	van	Jezus	over	die	Samaritaan?	Niet	de	dominee	of	de	jeugdouderling,	maar	de	
hangjongere	kwam	achter	de	fiets	aan	rennen.		
	
Jezus	vertelde	een	verhaal	wat	nogal	shockeerde.	Hij	lijkt	er	op	uit	om	vooroordelen	door	te	prikken.	
Mag	Hij	jou	ook	uitdagen	op	dit	punt?	In	Johannes	4	lees	je	dat	Hij	het	niet	laat	bij	een	boeiende	
gelijkenis,	maar	het	zelf	in	praktijk	brengt.	
	
Wie	ben	je	zelf	in	dit	verhaal?	
Het	perspectief	omdraaien	–	dat	doet	Jezus	vaker	in	zijn	verhalen.	Dat	is	het	prachtige	van	een	
verhaal:	je	kruipt	er	zelf	in.	Je	identificeert	je	met	een	van	de	personen	in	het	verhaal.	En	Jezus	nodigt	
je	uit	om	daar	eens	goed	over	na	te	denken:	wie	ben	jij	in	het	verhaal?	En	wie	is	Jezus	in	het	verhaal?	
*	de	man	langs	de	weg,	de	priester,	of	de	Samaritaan?	
*	de	verloren	zoon	–	ja	welke	verloren	zoon	ben	jij	eigenlijk?		
*	de	gelijkenis	van	de	bokken	en	de	schapen:	‘je	hebt	het	voor	mij	gedaan’	–	maar	wie	was	u	dan?	
Was	u	die	vluchteling	die	ergens	bij	een	Europese	grens	voor	een	hoog	hek	stond	in	de	regen?		
	
Als	Jezus	deze	Samaritaanse	vrouw	ontmoet	–	met	wie	identificeer	jij	je	dan?	
Het	is	wel	geen	gelijkenis,	maar	toch.	Lees	je	direct	met	de	vraag	in	je	achterhoofd:		
En	hoe	moeten	wij	nou	omgaan	met	Samaritaanse	vrouwen?	Hoe	meegaand	of	niet	moeten	we	zijn	
tegenover	moslims?	Hoe	streng	mogen	we	zijn	tegenover	vluchtelingen?	Hoe	doen	we	dat	op	een	
christelijke	manier?		
	
Dan	ga	je	volgens	mij	te	snel.	Dan	sla	je	een	stap	over.	Draai	het	perspectief	eens	om.		



Voordat	we	de	Heer	kunnen	navolgen	moeten	we	altijd	weer	terug	naar	het	besef	dat	wij	het	zijn	die	
door	Jezus	worden	ontmoet.	Ik	sta	in	de	sandalen	van	de	Samaritaanse	vrouw.	Ik	ben	net	als	zij	
iemand	die	het	niet	begrijpt,	die	het	niet	wil	begrijpen,	die	Jezus	probeert	te	ontwijken.		
Uit	mezelf	ben	ik	zo	iemand.	Uit	mezelf	ben	ik	een	moslim.	Dat	is	wat	moslims	zelf	ook	zeggen:	van	
nature	zijn	we	allemaal	moslims.	Het	zit	ons	in	het	bloed	als	mens.	Het	is	de	natuurlijke	godsdienst.	
En	ik	geloof	dat	ze	gelijk	hebben.	Vanuit	mezelf	ben	ik	net	als	Petrus	iemand	die	zegt:	
*	nee	Heer,	u	zult	niet	lijden	en	sterven.	
*	nee	Heer,	U	zult	mijn	voeten	niet	wassen.	
*	nee,	Heer,	ik	zal	u	niet	vannacht	in	de	steek	laten.		
Als	ik	zelf	heb	ervaren	dat	Jezus	mij	ontmoet	met	genade,	dat	Hij	weet	waarnaar	ik	dorst	heb	en	dat	
Hij	met	mij	praat	over	levend	water,	dat	Hij	het	is	die	mij	kent	zoals	geen	ander	–	als	ik	dát	heb	
ervaren	–	dan	mag	ik	het	perspectief	weer	omkeren,	en	mijzelf	de	vraag	stellen:	
Hoe	kan	ik	als	begenadigd	mens	omgaan	met	andere	Samaritanen	om	mij	heen?		
We	staan	niet	boven	andere	mensen.	We	staan	naast	elkaar,	mensen	van	verschillende	
achtergronden,	tegenover	de	levende	God.		
	
Lezen:	v.7-30	(dialoog!)	
	
Leren	van	Jezus	
Wat	mij	enorm	aanspreekt	in	dit	persoonlijke	gesprek	is	dat	Jezus	ontwapenend	kan	zijn	en	tegelijk	
heel	confronterend.	Wat	is	er	zo	opvallend	in	Jezus’	benadering?		
	
Een	mens	is	belangrijker	dan	een	taboe	(v.7-9).	Terwijl	de	discipelen	brood	kopen	in	de	stad,	vraagt	
Jezus	aan	de	vrouw	om	een	beker	water	(v.7).	Het	verschil:	volgens	de	regels	van	de	rabbijnen	werd	
je	onrein	door	water	te	drinken	van	Samaritanen.	Hun	brood	was	echter	onschadelijk:	omdat	het	was	
gebakken	werd	je	daar	niet	door	verontreinigd.		
Zo	interpreteerden	ze	de	OT-wetten.	Petrus	zegt	het	ook	als	hij	bij	Cornelius	binnenkomt:	'Als	jood	
mocht	ik	geen	omgang	hebben	met	andere	volken,	want	die	zijn/waren	onrein’.	Jezus	breekt	radicaal	
met	die	zienswijze.	Hij	zoekt	voortdurend	contact	met	mensen	die	volgens	deze	zienswijze	onrein	
waren.	Jezus	benadrukt	dat	die	OT	wetten	over	reinheid	er	om	gingen	dat	je	afstand	moest	bewaren	
van	de	zondige	leefwijze	van	anderen,	niet	van	je	naaste	zelf!	
Jezus	doorbreekt	de	sociale	regels.		
Als	mensen	zijn	we	zo	sterk	geneigd	om	ons	te	gedragen	volgens	de	verwachtingen	van	anderen	
mensen.	Maar	als	je	bruggen	wil	bouwen	naar	mensen	die	anders	zijn	–	de	Turkse	vrouw	bij	de	
bushalte	–	dan	moet	je	soms	gewoon	lak	hebben	aan	de	(ongeschreven)	regels.	Random	acts	of	
kindness.	Met	dezelfde	stenen	waarmee	we	muren	bouwen	kunnen	we	ook	bruggen	bouwen.		
	
Een	aanknopingspunt	zoeken	(v.7-15).	In	het	hele	stuk	van	vers	7	tot	15	draait	het	om	water.	Het	
begint	met	een	eenvoudige	vraag:	Geef	mij	te	drinken.	Jezus,	de	Heer	die	de	storm	stilt	en	brood	
vermenigvuldigt,	stelt	zich	afhankelijk	op	van	de	vrouw.	Allereerst	gaat	het	erom,	vooroordelen	te	
overbruggen	en	vertrouwen	te	winnen.	Eerst	moet	er	vertrouwen	zijn	in	de	boodschapper,	voordat	
er	aandacht	zal	zijn	voor	de	boodschap.		
Jezus	wekt	verlangen.	Hij	doet	een	beroep	op	het	diepe	hartsverlangen	van	deze	vrouw.	Wie	het	
water	drinkt	dat	ik	hem	geef,	zal	nooit	meer	dorst	krijgen.	Levend	water.	‘Als	iemand	dorst	heeft,	laat	



hij	bij	Mij	komen	en	drinken	(Joh.7).	Vrouw	–	wat	is	de	diepste	dorst	in	je	leven?	Ik	kan	die	dorst	
lessen.		
Jezus	maakt	de	vrouw	nieuwsgierig	door	een	aanknopingspunt	te	zoeken	uit	haar	eigen	leefwereld.	
Van	een	beker	water	komt	het	gesprek	op	levend	water	en	op	eeuwig	leven.	Liefde	maakt	
vindingrijk.	Hoe	vertaal	je	het	evangelie	naar	mensen	toe?		
Een	illustratie:	Op	een	kamp	met	asielzoekersjongeren	hoorde	ik	iemand	het	evangelie	op	deze	
manier	uitleggen:	Hoe	krijg	je	een	paspoort	van	Gods	koninkrijk?	Hoe	kun	je	de	nationaliteit	
verkrijgen	van	het	rijk	der	hemelen?	Mensen	proberen	op	allerlei	manieren	binnen	te	komen,	maar	
zonder	succes.	Geen	inburgeringstest	helpt,	geen	goed	gedrag,	en	geen	zielig	verhaal.	Het	is	
ongelofelijk	maar	waar:	dat	paspoort	krijg	je	gratis	aangeboden.	En	juist	als	je	er	zelf	iets	voor	wilt	
doen,	dan	raak	je	het	kwijt.	
	
Kracht	‘van	boven’	(v.16-19)	
Op	het	punt	gekomen	dat	de	Samaritaanse	vrouw,	in	haar	onbegrip,	uitroept:	geef	mij	dit	water,	
Heer	(v.15),	antwoord	de	Heer:	Ga	uw	man	eens	roepen	en	kom	dan	weer	terug.	Wie	de	oosterse	
cultuur	kent,	weet	dat	een	mens	nooit	op	zichzelf	staat.	Een	vrouw	kan	geen	keuzes	maken	zonder	
de	toestemming	van	haar	man.	Vandaag	moet	je	daar	nog	steeds	mee	rekening	houden.	Als	je	
contact	hebt	met	een	moslim,	dan	moet	je	ook	rekenen	met	zijn	of	haar	familie.		
	
Hier	speelt	natuurlijk	meer	mee.	Jezus	legt	op	profetische	wijze	de	vinger	bij	de	zere	plek.	Het	
probleem	in	het	leven	van	deze	vrouw	is	in	één	woord:	mannen.	Door	dit	inbreken	van	kracht	‘van	
boven’	in	het	gesprek	kan	de	vrouw	niet	langer	verstoppertje	spelen:	Hij	kent	me!	Hij	weet	alles	van	
me!	Het	zijn	geen	theologische	argumenten	die	haar	overtuigen,	het	is	een	goddelijke	openbaring.	
Het	doet	denken	aan	Hagar,	toch	een	soort	aartsmoeder	van	de	moslims	die	zich	met	Ismaël	
identificeren.	Hager	die	in	de	woestijn	wordt	aangesproken	door	de	engel	van	God	en	dan	uitroept:	
‘U	bent	een	God	van	het	zien.	Want	heb	ik	hier	niet	Hem	gezien	die	naar	mij	heeft	omgezien?’	
(Gen.16)	Hij	kent	me!	
In	het	contact	met	moslims	hoeven	we	ook	niet	veel	te	verwachten	van	argumenten.	Die	scheppen	
vaak	meer	verwijdering	dan	toenadering.	Een	ontmoeting	van	hart	tot	hart,	niet	een	ontmoeting	van	
hoofd	tot	hoofd	is	nodig.	Moslims	die	Jezus	als	de	levende	Heer	hebben	leren	kennen,	kunnen	vaak	
getuigen	van	goddelijk	ingrijpen	in	hun	leven,	bijvoorbeeld	door	genezing	of	door	een	droom.	Hij	
kent	me!		
	
Jezus	ziet	mensen,	niet	culturen	of	godsdiensten	(v.	20-24)	
De	vrouw	probeert	verschillende	keren	in	het	gesprek	de	‘jullie-wij’	tegenstelling	naar	voren	te	
brengen	(vs.9	en	vs.	20),	maar	Jezus	verandert	het	perspectief.	Terwijl	de	vrouw	het	gesprek	
onpersoonlijk	probeert	te	houden	en	zich	verschuilt	achter	religie	(onze	tempel	of	jullie	tempel?),	
prikt	Jezus	daar	doorheen.	Hij	weigert	de	ontmoeting	te	laten	verzanden	in	de	tegenstelling	joods-
Samaritaans,	wij	en	jullie.	Het	gaat	in	de	kern	niet	om	de	godsdienstige	systemen	die	mensen	in	
stand	houden.	De	plek	van	aanbidding	die	ertoe	doet	is	uiteindelijk	niet	de	ene	berg	of	de	andere	
(Gerizim	of	Jeruzalem),	maar	het	hart	van	de	mens	(v.20-24).	De	redding	komt	wel	van	de	joden	(het	
komt	dus	niet	allemaal	op	hetzelfde	neer!),	maar	godsdienst	is	geen	menselijke	zaak.	
Niet	wanneer	mensen	God	zoeken	(proberen	te	dienen	via	allerlei	godsdienstige	rituelen)	vinden	ze	
Hem.	God	zoekt	mensen	(die	Hem	aanbidden	in	geest	en	in	waarheid).	‘De	mensenzoon	is	gekomen	
om	te	zoeken	en	te	redden	wat	verloren	was’.	God	zoekt,	In	Jeruzalem,	maar	ook	in	Samaria	en	de	



wereld	rond.	Zelfs	in	Mekka!	God	is	de	eerste.	Geloof,	godsdienst	begint	niet	bij	ons,	maar	bij	God.	
God	heeft	gesproken:	door	de	schepping,	door	de	profeten,	tenslotte	door	zijn	Zoon.	Wat	is	uw,	
jouw,	mijn	antwoord	daarop?		
	
Deze	vrouw	met	haar	schuldige	geweten	en	pijn	in	het	hart,	waar	moet	ze	heen	om	God	te	vinden,	
om	vrede	te	vinden?		
Je	hoeft	niet	naar	de	put	te	komen	–	niet	naar	de	Gerizim,	niet	naar	Jeruzalem.	
Ik	wil	een	bron	geven	in	jou:	levend	water,	eeuwig	leven,	mijn	Geest.	Christus	in	jou.	Het	verschil	
tussen	een	put	en	een	bron	is	het	verschil	tussen	een	religie	en	een	relatie.		
De	‘plaats	van	aanbidding’	is	het	nieuwe	bestaan	waarin	ik	je	laat	delen:	geest	en	waarheid.		
	
Geduld	(v.26)	
Uiteindelijk	spreek	Jezus	het	hoge	woord:	Ik	ben	de	messias	(v.26).	Dat	waren	dus	niet	zijn	
openingswoorden!	Hij	geeft	zijn	geheim	pas	prijs	als	daar	openheid	voor	is.	Bij	de	Emmaüsgangers	
gebeurde	dat	ook	pas	aan	het	eind	van	de	ontmoeting,	en	Petrus	had	er	drie	jaar	voor	nodig	om	te	
ontdekken	wie	Jezus	was.	Spreek	dus	ook	niet	met	je	moslim-vriend	over	Jezus	als	Zoon	van	God,	
totdat	hij	daaraan	toe	is.	Het	is	prachtig	om	in	dit	hoofdstuk	te	zien	hoe	het	geloofsinzicht	groeit	in	
wie	deze	joodse	man	eigenlijk	is:	een	jood	–	een	profeet	–	de	messias	–	de	redder	van	de	wereld!	
Gun	de	ander	de	ruimte	en	tijd	om	zelf	te	ontdekken	wie	Jezus	werkelijk	is	voor	hem/haar.		
	
Lz	v.	27-42	
	
De	velden	zijn	rijp	voor	de	oogst	
Om	te	beginnen	is	er	een	van	die	typische	misverstanden	zoals	je	die	in	Johannes	vindt.	Heer,	u	moet	
wat	eten.	En	Jezus	lijkt	wat	afwezig	te	zijn	in	zijn	reactie:	“Ik	heb	voedsel	dat	jullie	niet	kennen’.	
Merkwaardig	antwoord.	Jezus	lijkt	wel	afgeleid,	dromerig.	Maar	als	je	goed	kijkt	moet	je	constateren	
dat	Hij	juist	degene	is	die	zich	niet	laat	afleiden.	Hij	is	degene	die	gefocused	is.	Er	zijn	op	dit	moment	
belangrijker	dingen	aan	de	orde	dan	de	lunch.	Dit	is	een	moment	waarop	God	aan	het	werk	is.	Jezus	
zegt:	‘mijn	voedsel	is	de	wil	doen	van	Hem	die	mij	gezonden	heeft,	en	zijn	werk	voltooien’.	Jezus	is	
gefocused	op	de	missie	van	zijn	Vader,	tot	het	moment	dat	Hij	uitroept:	het	is	voltooid,	volbracht.	
De	ontmoeting	met	deze	vrouw,	het	feit	dat	Jezus	door	Samaria	trekt,	het	is	geen	toeval,	het	heeft	te	
maken	met	de	wil	van	de	Vader.		
	
De	wil	van	de	Vader	is	oogsten.	‘Kijk	om	je	heen,	dan	zie	je	dat	de	velden	rijp	zijn	voor	de	oogst’.	Dat	
is	en	boeiend	woord.	Bij	‘oogst’	gaat	het	in	de	Bijbel	om	de	voltooiing	van	de	wereld.	Gods	
eindafrekening.	In	Openbaring	14:14,15	komt	Iemand	als	een	Mensenzoon	met	zijn	sikkel	over	de	
aarde,	want	‘de	aarde	is	meer	dan	rijp	voor	de	oogst’.	Dit	beeld	van	de	oogst	als	het	goddelijk	
oordeel	op	de	dag	van	de	HEER	vinden	we	al	in	het	Oude	Testament	(Joël	3:13).		
	
Als	Jezus	in	dit	verhaal	spreekt	over	de	‘oogst’,	dan	vallen	vier	dingen	op.	Hij	haalt	een	spreekwoord	
aan:	‘Nog	vier	maanden,	en	dan	komt	de	oogst’	–	met	andere	woorden:	Soms	moet	je	geduldig	
afwachten.	Maar	Jezus	zegt	daar	tegenin:	‘Sla	uw	ogen	op	en	kijk	naar	de	velden,	want	zij	zijn	al	wit	
om	te	oogsten’	(Joh.4:35).	Het	eschatologische	begrip	‘oogst’	wordt	door	Jezus	in	het	hier	en	nu	
geplaatst.	Waar	Jezus	is,	is	eeuwig	leven.	Daar	is	het	komende	koninkrijk	al	aanwezig.	De	mensen	uit	



de	stad	waren	op	Jezus	af	gekomen	vanwege	de	woorden	van	de	Samaritaanse.	Jezus	ziet	ze	en	zegt	
tegen	zijn	leerlingen:	kijk	op,	hier	is	de	oogst!		
	
Het	tweede	dat	opvalt	is	dat	het	een	blijde	oogst	is.	Jezus	is	niet	gezonden	om	de	wereld	te	
oordelen,	maar	om	de	wereld	die	geoordeeld	is	te	redden.	Hij	zegt	hier	tegen	de	leerlingen	dat	de	
zaaier	en	de	maaier	tegelijk	feest	kunnen	vieren	en	zich	samen	verblijden	om	de	oogst	(v.36):	de	
mensen	die	het	evangelie	aannemen	met	vreugde.	Hij	is	niet	gekomen	om	te	slachten	en	te	
vernietigen,	maar	om	het	leven	te	geven	in	al	zijn	volheid.		
	
Als	laatste:	Ook	de	leerlingen	worden	uitgezonden	om	te	oogsten.	‘Ik	stuur	jullie	eropuit	om	een	
oogst	binnen	te	halen	waarvoor	je	geen	moeite	hebt	hoeven	doen	(v.38).	De	zaaier	en	de	maaier	die	
tegelijk	feest	vieren,	Vader	en	Zoon,	betrekken	de	gemeente	van	Christus	actief	bij	het	oogsten.	Wij	
mogen	hier	en	nu	een	instrument	van	de	maaier:	Kijk	op,	hier	is	de	oogst!	‘De	oogst	is	wel	groot,	
maar	arbeiders	zijn	er	weinig…	(Mat.9).	
	
Ten	vierde:	Deze	oogst	die	wordt	binnengehaald,	dat	zijn	Samaritanen!	Dat	is	een	ongelofelijke	
gebeurtenis	in	het	evangelie.	Samaritanen	die	gaan	geloven	in	de	redder	van	de	wereld,	welke	Jood	
had	dat	kunnen	bedenken!	In	onze	tijd	zijn	er	veel	mensen	die	eigenlijk	niet	geloven	dat	‘islam’	en	
oogst	kunnen	samengaan.	En	inderdaad,	13	eeuwen	lang	is	er	eigenlijk	nooit	een	beweging	geweest	
van	een	gemeenschap	van	moslims	die	tot	geloof	kwam.	Maar	dat	moslims	en	oogst	niet	kunnen	
samengaan	is	een	leugen.	Vooral	in	de	laatste	20	jaar	hebben	we	wereldwijd	een	groot	aantal	
bewegingen	vanuit	de	islam	tot	Christus	kunnen	zien	gebeuren.		
Tunesië,	Turkije,	Libanon	
	
Getuigen	in	Samaria?	
En	daarmee	komt	dit	verhaal	dichtbij	onszelf	en	onze	tijd.	Joden	gaan	niet	om	met	Samaritanen’-	hoe	
is	dat	voor	u	en	mij?	Wat	betekent	het	voor	ons	om	‘de	wil	doen	van	Hem	die	Mij	gezonden	heeft	
(v.34).	Later	draagt	Jezus	zijn	discipelen	nadrukkelijk	op	om	zijn	getuige	te	zijn	in	Jeruzalem,	in	
geheel	Judea	en	Samaria,	tot	aan	de	uiteinden	van	de	aarde	(Hand.1:8).	Sommigen	van	ons	gaan	
naar	de	uiteinden	der	aarde.	Anderen	worden	uitgestuurd	naar	Jeruzalem,	naar	Judea,	maar	ook	
naar	Samaria:	Wat	vraagt	de	Heer	van	ons	met	het	oog	op	de	Samaritanen	van	vandaag?	Ze	zijn	niet	
ver	weg.		
Een	praatje	bij	de	bushalte	kan	zomaar	onderdeel	worden	van	de	oogst	die	Jezus	aan	het	
binnenhalen	is.		
	
©	Willem	van	der	Deijl,	januari	2017	


